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SESSIÓ AMB PERSONES USUÀRIES (ENTITATS VEÏNALS I SOCIALS, CLUBS ESPORTIUS 
PÚBLICS I PRIVATS, HOTELERS I RESTAURACIÓ) DEL PROCÉS PARTICIPATIU PER 

L’ELABORACIÓ DE L’ORDENANÇA REGULADORA D’APROFITAMENT D’AIGÜES GRISES 
 

 
Dia i hora:  dilluns 11 de març de 2024, de 17h a 18:30h 
Lloc: https://ajuntamentbarcelona2.webex.com/meet/jpujolv 
 
 
Assistents: 
 
Es registra l’assistència de 4 persones, 0 dones i 4 homes.  
 
Hi participen representants de les següents entitats:  

 
- UFEC – Unió de Federacions Esportives de Catalunya, A. J. 
- Aigua és Vida, D. M. 
- Ecologistes en Acció, D. N. 
- ERC – Esquerra Republicana de Catalunya, E. C. 

 
I en representació municipal i d’assistència tècnica externa hi assisteixen:  
 

- BCASA, Gustavo Ramon, Pilar Gonzalo, Maria José Chesa i Patricia Ramos 
- Departament de Participació de l’Àrea d’ Urbanisme, Transició Ecològica, 
Serveis Urbans i Habitatge, Jèssica Pujol i Marc Rojas 

 
Ordre del dia: 
 

1. Presentació del procés participatiu  

2. Presentació de la proposta/motivació de l’Ordenança  

3. Torn obert de paraula 

 
Desenvolupament de la sessió: 
 

Jèssica Pujol, tècnica del Departament de  Participació, dona la benvinguda a totes les 
persones assistents i presenta l’objecte de la sessió. Seguidament, explica el procés 
participatiu que ha d’acompanyar la elaboració de l’Ordenança. La podeu trobar en 
aquest enllaç: 
https://www.decidim.barcelona/rails/active_storage/blobs/redirect/eyJfcmFpbHMiOn
sibWVzc2FnZSI6IkJBaHBBdHB0IiwiZXhwIjpudWxsLCJwdXIiOiJibG9iX2lkIn19--
fa453da902e075ac6d3dd6dfe0bcf8cbe0d29cd3/29022024_Aig%C3%BCes%20Grises_P
articipaci%C3%B3_CdS.pdf 
Gustavo Ramon, de BCASA, explica la proposta d’Ordenança en la que està treballant 
l’Ajuntament. La podeu trobar en aquest enllaç:  

https://ajuntamentbarcelona2.webex.com/meet/jpujolv
https://www.decidim.barcelona/rails/active_storage/blobs/redirect/eyJfcmFpbHMiOnsibWVzc2FnZSI6IkJBaHBBdHB0IiwiZXhwIjpudWxsLCJwdXIiOiJibG9iX2lkIn19--fa453da902e075ac6d3dd6dfe0bcf8cbe0d29cd3/29022024_Aig%C3%BCes%20Grises_Participaci%C3%B3_CdS.pdf
https://www.decidim.barcelona/rails/active_storage/blobs/redirect/eyJfcmFpbHMiOnsibWVzc2FnZSI6IkJBaHBBdHB0IiwiZXhwIjpudWxsLCJwdXIiOiJibG9iX2lkIn19--fa453da902e075ac6d3dd6dfe0bcf8cbe0d29cd3/29022024_Aig%C3%BCes%20Grises_Participaci%C3%B3_CdS.pdf
https://www.decidim.barcelona/rails/active_storage/blobs/redirect/eyJfcmFpbHMiOnsibWVzc2FnZSI6IkJBaHBBdHB0IiwiZXhwIjpudWxsLCJwdXIiOiJibG9iX2lkIn19--fa453da902e075ac6d3dd6dfe0bcf8cbe0d29cd3/29022024_Aig%C3%BCes%20Grises_Participaci%C3%B3_CdS.pdf
https://www.decidim.barcelona/rails/active_storage/blobs/redirect/eyJfcmFpbHMiOnsibWVzc2FnZSI6IkJBaHBBdHB0IiwiZXhwIjpudWxsLCJwdXIiOiJibG9iX2lkIn19--fa453da902e075ac6d3dd6dfe0bcf8cbe0d29cd3/29022024_Aig%C3%BCes%20Grises_Participaci%C3%B3_CdS.pdf
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https://www.decidim.barcelona/rails/active_storage/blobs/redirect/eyJfcmFpbHMiOn
sibWVzc2FnZSI6IkJBaHBBdGh0IiwiZXhwIjpudWxsLCJwdXIiOiJibG9iX2lkIn19--
86b7775740fa56163231b556725698057a45e862/PPT_AiguesGrisesBCN.pdf 

 
Torn obert de paraula: 
 

Pregunta: Resposta: 

A. J., UFEC: 

Explica que UFEC gestiona 9 centres 
esportius a Catalunya, 2 dels quals 
estan situats a Barcelona. Posa en 
comú que són grans consumidors 
d’aigua i que han anat aplicant mesures 
correctives. 

Planteja que han contactat amb una 
empresa que recicla aigua de rentat de 
cotxes. Han rebut una proposta 
d’aquesta empresa per aprofitar aigües 
pluvials i de les piscines i dutxes dels 
centres esportius, tractar-la 
internament dins de la instal·lació i 
injectar-la a la pròpia xarxa de 
l’equipament. Indica que la Generalitat 
no ha acceptat la proposta. Pregunta si 
seria viable, a partir d’aquesta 
ordenança, fer-ho als dos centres que 
tenen a la ciutat de Barcelona.  

 

 

Gustavo Ramon respon que el que preveu la 
normativa només es podria utilitzar per les 
cisternes dels vàters i per regs per degoteig. 
La normativa actual no contempla l’ús per a 
dutxes.  

Afegeix que les normatives que regulen els 
rentats de cotxes i l’aigua que utilitzen són 
diferents a les que són per a consum humà, 
com serien les aigües de les dutxes.  

La proposta d’ordenança preveu reutilitzar 
l’aigua dels rentats de piscines i de les 
dutxes per a descàrregues de sanitaris i reg. 
Per tant, tenint en compte que aquests dos 
centres esportius tenen un consum elevat 
d’aquests dos orígens, caldrà treballar com 
aprofitar-ho.  

D. M., Aigua és Vida: 

Sobre l’esborrany de l’ordenança i el 
seu àmbit d’aplicació, opina que 
s’haurien d’afegir específicament 
aquells edificis amb piscines per al 
reaprofitament de les seves aigües.  

Defensa que és important incloure les 
aigües pluvials. Demana que 
l’ordenança no se centri només en 
l’aprofitament d’aigües grises, sinó 
també en el foment de l’optimització 
dels equips (vàters, airejadors, control 

 

Gustavo Ramon valora que obrir una línia 
de subvencions és una possibilitat. En el cas 
dels edificis d’obra nova, el responsable 
d’instal·lar els sistemes d’aigües grises és el 
promotor i, per tant, no es planteja una línia 
de subvencions. En el cas de grans 
rehabilitacions, que afecten les baixants, és 
un altre tema.   

Sobre el repartiment de l’aigua, la idea és 
que es pugui gestionar comunitàriament, 
tot i que la despesa final sigui pagada 

https://www.decidim.barcelona/rails/active_storage/blobs/redirect/eyJfcmFpbHMiOnsibWVzc2FnZSI6IkJBaHBBdGh0IiwiZXhwIjpudWxsLCJwdXIiOiJibG9iX2lkIn19--86b7775740fa56163231b556725698057a45e862/PPT_AiguesGrisesBCN.pdf
https://www.decidim.barcelona/rails/active_storage/blobs/redirect/eyJfcmFpbHMiOnsibWVzc2FnZSI6IkJBaHBBdGh0IiwiZXhwIjpudWxsLCJwdXIiOiJibG9iX2lkIn19--86b7775740fa56163231b556725698057a45e862/PPT_AiguesGrisesBCN.pdf
https://www.decidim.barcelona/rails/active_storage/blobs/redirect/eyJfcmFpbHMiOnsibWVzc2FnZSI6IkJBaHBBdGh0IiwiZXhwIjpudWxsLCJwdXIiOiJibG9iX2lkIn19--86b7775740fa56163231b556725698057a45e862/PPT_AiguesGrisesBCN.pdf
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de pressuritzadors, etc.). 

Assenyala que a Sant Cugat es va obrir 
una línia de subvencions durant els 
primers anys d’aplicació de 
l’ordenança. Pregunta si es preveu a 
Barcelona fer el mateix. 

Pregunta si es planteja dins de 
l’ordenança algun tipus de coeficient a 
l’hora de repartir les aigües grises entre 
els veïns, o és una qüestió que es 
tractarà internament en cada 
comunitat. 

individualment.  

Maria José Chesa indica que a la proposta 
d’ordenança també es consideren les aigües 
provinents del rentat dels filtres o buidats 
de les piscines, però el plantejament 
urbanístic de Sant Cugat i Barcelona és molt 
diferent. A Sant Cugat aquest concepte té 
molt de pes a l’ordenança perquè les 
piscines són molt presents en els 
habitatges. Valora que tant l’ordenança 
com la realitat tenen algunes similituds amb 
Sant Cugat, però també moltes diferencies. 
Per exemple, a la ciutat de Barcelona es 
parteix d’un consum domèstic menor de 
100 litres per habitant/dia, quan a Sant 
Cugat partien en el seu moment i tenen una 
situació actualment molt diferent.  

D. N., Ecologistes en Acció: 

Pregunta per què no entren dins de 
l’ordenança l’aprofitament de l’aigua 
de bidets i piques de lavabo. 

Pregunta sobre el manteniment de les 
instal·lacions, sobre quin tipus 
d’empresa i quin tipus de seguiment es 
fa. 

Gustavo Ramon respon que l’aigua 
provinent de bidets i piques de lavabo és 
molt menor i, a més a més, el possible 
abocament de productes que dificulten 
l’aprofitament també ha fet que es 
consideri no incloure-ho a l’ordenança. 
Afegeix que la tècnica de Sant Cugat, a la 
sessió que ha tingut lloc al matí i a la qual 
ha assistit, ha explicat que van arribar a la 
mateixa conclusió al seu municipi. 

Sobre el manteniment, indica que hi ha 
empreses especialitzades en la instal·lació i 
que també fan manteniment dels equips. 

Maria José Chesa indica que l’ordenança ha 
previst de forma obligatòria la contractació 
d’un servei de l manteniment;  amb una 
estratègia semblant al que està vigent en 
l’Ordenança del Medi Ambient, apartat 
energia solar. Es requerirà un certificat final 
d’obra, un llibre de manteniment que 
inclogui les tasques de manteniment 
preceptives, així com els resultats analítics.  

Els serveis municipals tindran potestat 
inspectora a fi de comprovar el compliment 
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de l’ordenança. Les inspeccions podran 
realitzar-se per entitats d’inspecció i control 
acreditades a aquest efecte per 
l’Ajuntament de Barcelona. 

D. M., Aigua és Vida: 

Opina que si es limita l’aplicació de 
l’ordenança a les noves construccions, i 
tenint en compte que Barcelona té poc 
espai per construir més, es deixen 
molts consumidors fora, especialment 
grans consumidors, com hotels. Valora 
que s’hauria de pensar alguna 
estratègia pels grans consumidors. 
Explica que a Sant Cugat es va 
desenvolupar una estratègia d’obligar a 
elaborar un pla d’estalvi als grans 
consumidors quan no podien costejar 
les instal·lacions. A Barcelona no hi ha 
cap registre de quants hotels tenen 
sistemes d’aprofitament d’aigües grises 
i pluvials. En paral·lel es podria facilitar 
una línia de subvencions o de 
bonificacions per tal que aquests grans 
consumidors implementin millores; 
buscar maneres per fer que aquestes 
mesures puguin sortir econòmiques allà 
on ja s’ha construït.   

Sobre l’àmbit d’actuació que es 
planteja a la proposta d’ordenança, es 
parla sobre que els serveis municipals 
han de cercar alternatives a l’ús d’aigua 
potable, com són les aigües grises. 
Pregunta com es farà en el cas de Parcs 
i Jardins i els serveis de Neteja, a través 
d’equipaments on carregaran aigües 
grises, o de quina manera.  

 

Gustavo Ramon planteja la possibilitat en el 
futur de col·locació d’hidrants en un punt 
amb un dipòsit dimensionat per tal que els 
equips de Neteja i Parcs i Jardins. Però, 
inicialment es planteja per la neteja 
d’equipaments i regs per goteig interiors. 

Es posa en comú que hi ha 6 hotels a tota la 
ciutat amb sistemes de reaprofitament de 
les aigües grises. 

Sense més a afegir, Jèssica Pujol, del Departament de Participació, a les 18.00h dona 
per finalitzada la sessió. 

 


